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س�ينماي اي�ران از جنبه هاي مل�ي يا به كل�ي بي بهره 
اس�ت يا بهره كم�ي مي ب�رد و اي�ن را مي ت�وان با فقر 
بصري اغلب آث�ار س�ينمايي به وي�ژه آنهاي�ي كه در 
جش�نواره هاي خارج�ي حاضر مي ش�وند ثاب�ت كرد. 
وقتي ايران را به عنوان مادر دوس�ت نداش�ته باش�ي 
و ب�ه آن صرفاً به عنوان يك س�وژه براي مطرح ش�دن 
نگاه كني نتيجه اش اين مي ش�ود كه سوژه برايت حكم 
يك كالا را پي�دا مي كند كه باي�د به هر طريق�ي از آن 
منفعت ببري. ن�گاه بخش قابل توجهي از فيلمس�ازان 
ايراني به ايران به اين نگاه كاس�بكارانه نزديك اس�ت 
و همين س�بب مي ش�ود زيبايي هاي ايران در آثار اين 
فيلمسازان سانسور شود يا اساساً اهميتي نداشته باشد. 

يكي از بهترين راه ها براي به اشتراك گذاشتن چهره اجتماعي 
و فرهنگي واقعي از كش��ورمان كه به نوعي باطل الس��حر 
دشمنان ايران نيز محسوب مي شود اس��تفاده حداكثري 
از ظرفيت هاي گردش��گري به ويژه بحث استفاده از »فيلم 
توريسم« است. چه اينكه هر گردشگر خارجي پس از ورود به 
كشورمان و ديدن شرايط اجتماعي، فرهنگي و هنري و حتي 
سياسي و اقتصادي آن مي تواند به عنوان يك رسانه و مُبلغي 
كه تحت مديريت جريانات ضد ايراني نيس��ت عمل كند و 
واقعيات كشورمان را بدون مخدوش كردن چهره واقعي آن به 
ديگر افراد منتقل و منعكس كند. سرعت بالاي سرمايه گذاري 
و اقدامات مؤثر ديگر كش��ورها در اين زمينه در حالي است 
كه ظاهراً اغلب مديران و فيلمسازان كشورمان اعتقادي به 

استفاده و بهره گيري از اين ابزار مهم و اثرگذار ندارند. 
 لوكيشن هايي كه گردشگر جذب مي كنند

گردشگري فيلم يا همان فيلم توريسم، يكي از شاخه  هاي 
حوزه گردشگري محسوب مي ش��ود كه اتفاقاً نقش بسيار 
مهمي در جذب علاقه مندان به منظور بازديد از مقصدهاي 
گردش��گري در اطراف و اكناف دنيا دارد. براي كشوري كه 
يا خودش داراي سينماست يا دست كم لوكيشن يك فيلم 
آنجا وجود دارد اين فرصت مي تواند مغتنم باشد. براي مثال 
خيلي ها دوست دارند وقتي به مراكش مي روند سري هم به 
لوكيشن فيلم كازابلانكا بزنند و از آن محل به عنوان موقعيتي 
تاريخي و هنري ديدن كنند. شايد بد نيست بدانيد بخش هايي 
از فيلم »مردي كه زياد مي دانست« ساخته آلفرد هيچكاك 
و نيز »اتللو« ساخته اورسن ولز و »لورنس عربستان« ساخته 

ديويد لين در مراكش فيلمبرداري شده است. 
بسياري از مقاصد گردشگري سراسر دنيا هر ساله هزينه هاي 
گزاف و سرسام آوري به منظور تبليغ اماكن ديدني و تفريحي 
خود خرج مي كنند. از راه هاي اثرگذار و جذاب اين سري از 
تبليغات، بهره گيري از جادوي تصوير و استفاده از عكس و 
فيلم هاي زيبا و چشم نواز از مناطق هدف است. البته سفارش 
دهندگان عمدتاً به اي��ن هزينه كردن ها عن��وان و اطلاق 
س��رمايه گذاري مي دهند چه اينكه معتقدن��د با انجام اين 
هزينه ها به صورت هدفمند و بر مبناي رويكرد روانشناختي 
و انگيزشي باعث تحريك حس و هيجان انسان ها خواهند 
شد و بازديدكنندگان اقدام به تهيه و تدارك گرفتن تصاوير و 
فيلم از مكان هاي مورد نظرشان كرده و تبليغات را به عنوان 
يكي از راه هاي تثبيت آن و تبديلشان به مقاصد و مراكز مهم 
گردشگري در منطقه پيراموني و جهان قلمداد مي كنند و 
براي آن اهميت بسياري قائل هستند. واقعيت اين است كه 
صنعت گردشگري در كشور ايران نوپاست و اگر بحران هايي 
نظير شيوع كرونا و تبليغات دروغين و سمپاشي دشمنان 
اجازه بدهند، راه مناس��بي براي كس��ب درآمد و پيشرفت 
كشورمان ايجاد خواهد ش��د. همانطور كه اشاره شد فيلم 
توريسم از مظاهر نسبتاً جديد گردشگري در دنيا محسوب 
مي شود كه برخي كشورها توانسته اند از طريق آن درآمدهاي 

هنگفتي براي كشورشان كسب كنند. 
 فيلم توريسم متولي ندارد

مسيح شريف، مشاور س��ابق معاونت گردشگري در حوزه 
رسانه و ديپلماسي گردشگري كشور در رابطه با تعريف و ابعاد 
مقوله فيلم توريسم به ايمنا مي گويد: »فيلم توريسم به زبان 
ساده يعني مخاطبان با ديدن لوكيشن هايي در يك فيلم، 

علاقه مند مي شوند به آن لوكيشن ها سفر كنند. فيلم توريسم 
به عنوان يكي از انواع توريس��م كه زيرمجموعه گردشگري 
فرهنگي قرار مي گيرد، سياس��تگذاري و برنامه ريزي هاي 
خاص خود را مي طلبد. ب��ه اين صورت كه صرفاً س��اخته 
شدن برخي فيلم ها به طور اتفاقي و علاقه مند شدن بعضی 
مخاطبان براي سفر به لوكيشن آن فيلم ها نمي تواند باعث 
شود كه يك جريان گردشگري در مقصدي چون ايران شكل 
بگيرد. بنابراين در وهله نخست بايد متولي آن رسماً مشخص 
و مسئوليت به آن سپرده شود. البته مشخصاً بخش بزرگي 
از فيلم توريسم به عهده وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري 
و صنايع دستي است، اما به دليل اينكه جنبه سينمايي پيدا 
مي كند برخي مس��ئوليت ها نيز به عهده وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامي است.« 
مشاور سابق معاونت گردشگري وزارت ميراث فرهنگي در 
ادامه خاطرنشان مي كند: »از طرفي درست است كه نام آن 
فيلم توريسم است به اين معنا كه در گردشگري كشور تأثير 
مي گذارد، اما به طور كلي در اقتصاد كشور و معرفي چهره 
آن به جامعه جهاني نيز تأثيرگذار است. پس در اولويت هاي 
بعدي متوليان ديگري نيز پيدا مي كند. در كشو ما به دليل 
اينكه به طور مشخص و مجزا به فيلم توريسم توجهي نشده 
است، نه تنها ساختاري ندارد بلكه عملكردي در قالب آيين 

نامه، قوانين يا مقررات، تسهيلات يا هر آن  چيزي كه براي 
اين موضوع در كشورهاي پيشروي آن در نظر گرفته شده 

است نيز وجود ندارد.« 
شريف با اشاره به اينكه فيلم توريسم در قالب مجموعه اي از 
اتفاقات، فعاليت ها و برنامه ريزي ها محقق مي شود، مي افزايد: 
»يك فيلمساز هر قدر هم فيلم خوبي بسازد نمي توانيم انتظار 
داشته باشيم كه لزوماً بتواند تأثير بالقوه خود را در گردشگري 
فيلم بالفعل كند. مثلاً ويدئو به عنوان يكي از ابزارهاي بازاريابي 
مورد استفاده قرار مي گيرد، حال اگر شما در حوزه گردشگري 
خوراك بهترين ويدئوها را توليد كنيد، اما بستر مناسبي براي 
پخش آن نداشته باشيد، ساخت آن ويدئو هر قدر هم كه زيبا و 
تأثيرگذار باشد، تنها يك فاكتور از فاكتورهاي مورد نياز است. 
در مورد فيلم توريسم نيز همينطور است و تأثيرگذاري آن 

مشروط به ديده شدن است.« 

 سريال پايتخت و پتانسيل فيلم توريسم 
پيمان ماهور گيلاني، مشاور سابق امور فرهنگي و ارتباطات 
معاونت گردشگري كشور مي گويد: »در فيلم هاي بسياري 
از كارگردانان مطرح دنيا مخاطبان حين آن كه يك اتفاق 
هيجان انگيز يا جذاب را دنبال مي كنند با مناطق گردشگري، 
شهرهايي زيبا با پتانسيل جذب گردشگر، سنت، فرهنگ، 
غذا، موسيقي و بسياري مفاهيم ديگر كه در آن فضا وجود 
دارد، آش��نا مي ش��وند و انگيزه براي س��فر به آن نقطه در 
مخاطبان ايجاد مي ش��ود. نمايش منطقه اي خاص در يك 
فيلم سينمايي يا تلويزيوني به عنوان لوكيشن فيلمبرداري 

مي تواند تأثير بسزايي در تعداد گردشگران آن منطقه بگذارد 
و با جذب قشر جديدي از گردشگران به آن منطقه باعث رونق 
گردشگري و جهش اقتصادي منطقه شود. براي اولين بار در 
سال ۱۹۹۶ يك آژانس مسافرتي انگليسي نقشه بريتانيا را با 
علامت گذاري محل تصوير برداري فيلم هاي مشهور منتشر 
كرد؛ اقدامي كه باعث شد لوكيشن فيلمبرداري بسياري از 

فيلم ها به عنوان مقاصد گردشگري انتخاب شود.« 
وي در ادامه می افزايد: »بر اساس مطالعات انجام گرفته در 
س��ال ۲۰۲۰، نمايش جاذبه هاي گردشگري در فيلم هاي 
محبوب مي تواند رشد ۲۵ تا ۳۰۰ درصدي گردشگر در آن 
منطقه را به ارمغان بياورد. نمونه هاي اينچنيني زيادي را در 
سينماي جهان شاهد بوديم كه اكران و موفقيت يك فيلم، 
رشد گردش��گري و اقتصادي محل تصويربرداري را در پي 
داشته است. ابوظبي امارات نمونه بسيار خوبي است كه حتي 
با پرداخت هزينه هاي كلان يا در ازاي فراهم كردن تأسيسات 
مورد نياز، امكان تصوير برداري فيلم هاي هاليوودي در اين 
شهر را فراهم مي كند كه در يك نمونه تصويربرداري فيلم 
جنگ ستارگان در بيابان هاي ابوظبي باعث رشد بالاي ضريب 

اشتغال هتل ها پس از اكران اين فيلم شد.« 
وي با اشاره به اينكه پيش از اين نيز متوليان امر فرهنگ در 
تركيه با درك اهميت اين روش در توسعه گردشگري با هدف 
معرفي جاذبه هاي توريستي در سطح شهرها و حتي محله ها 
دست به ساخت سريال هاي تبليغاتي زدند، مي گويد: »تركيه 
در اين زمينه بسيار موفق بوده و با نمايش سريال هاي تركي در 
كشور هاي همسايه، جاذبه هاي گردشگري و آداب و سنت ها و 
حتي غذاهاي خود را به خوبي معرفي كرده و توانسته است 
در جذب گردشگران عمدتاً عرب به شهرها و لوكيشن هاي به 
نمايش درآمده در برخي از اين سريال ها، درآمد بسيار خوبي 
داشته باشد. س��ريال پايتخت مي تواند نمونه نسبتاً موفق 
داخلي باشد كه خواسته يا ناخواسته توانسته است در معرفي 
جاذبه هاي گردشگري شهرهاي كوچك تر استان مازندران  
موفق عمل كند اما متأسفانه كمتر ديده ايم كه كارگردان و 

نويسندگان دغدغه اي در اين خصوص داشته باشند.« 
ماهور گيلاني خاطرنشان مي كند: »وقتي از فيلم توريسم 
صحبت مي كنيم منظور انتخاب هوش��مندانه لوكيشن ها 
از سوي كارگردانان و نويس��ندگان در راستاي معرفي يك 
جاذبه گردشگري يا يك مراسم خاص در يك منطقه است؛ 
به تصوير كشيدن غذاهاي محلي، جاذبه هاي گردشگري، 
امكانات و هر آنچه مي تواند تمايلات يك گردشگر بالقوه را 
براي سفر تحريك كند. سينماي ايران تاكنون نتوانسته است 
به گردش��گري كمك كند، دليل آن نيز دغدغه مند نبودن 
مديران و كارگردانان ما در به تصوير كش��يدن زيبايي هاي 
توريستي كشور است. حتي در بسياري از مواقع كارگردانان 
و فيلمنامه نويسان در اين زمينه عملكردي معكوس دارند و 
با سياه نمايي تصويري غير واقعي و نازيبا از كشور، خيابان ها 
و شهرها به نمايش مي گذارند. توجه مديران صدا و سيما و 
همچنين متوليان سينما از جمله نويسندگان و كارگردانان 
به اين موضوع و روايتگري آنان از جاذبه هاي گردش��گري 
مي تواند باعث رونق اين صنعت در داخل  كشور و همچنين 
در عرصه بين المللي شود. همچنين مي تواند تحولي مثبت 
در چرخه گردشگري و جهش اقتصادي بسياري از كسب و 

كارهاي اين حوزه ايجاد كند.« 
همه دلسوزان و فعالان عرصه گردشگري و توريسم به خوبي 
مي دانند رونق گردش��گري نيازمند تأمين زيرساخت هاي 
لازم از جمله هتل و راه مناس��ب و تورهاي آشنا به محيط 
و سرمايه گذاري كلان و ميزبان هاي مهمان نواز و… است 
اما اينها همه چيز نيست. اگر كش��وري مي خواهد از تمام 
پتانسيل گردشگري خود استفاده كند و آن را براي ديگران 
ش��رح دهد بايد راه هاي مختلف را امتحان كند. س��ينما از 
جمله تأثيرگذارترين بسترهاي شناساندن تاريخ و فرهنگ 
و شرايط محيطي است. هنر هفتم با جادوي تصوير به شرط 
بهره گيري از تكنيك هاي مختلف روانش��ناختي و مراعات 
جذابيت هاي بصري مي تواند ذهن مخاطبان را تس��خير و 
آنها را براي بازديد از لوكيشن فيلم ها و سريال هاي مختلف 

ترغيب و تشويق كند. 

طفره سينما  از كمك به گردشگري
سينماي ايران تاكنون نتوانسته به گردشگري كمك كند

دليل آن نيز دغدغه مند نبودن مديران و كارگردانان ما در به تصوير كشيدن زيبايي هاي توريستي كشور است 

مصطفي شاه کرمی
   گزارش

فضاي مجازي چقدر ب�راي امر مطالبه گري از 
سوي مردم فضاي مناسبي است و چطور شد 

شما وارد حوزه مطالبه گري مجازي شديد؟ 
من ۱7سال است در حوزه رسانه فعاليت دارم. آن زمان 
كه اينترنت و فضاي مجازي نبود سعي مي كردم با قلم 
و ساخت فيلم مستند و سينمايي در راستاي مسئوليت 
اجتماعي كار كنم و حدود يك س��الي است كه در حال 
پي ريزي فضاي مطالبه گري در فضاي مجازي هستم. در 
همين رابطه و پيرو فرماي��ش رهبر انقلاب كه فرمودند 
نگذاري��د پرچم مطالبه گ��ري روي زمين بماند س��عي 
ك��ردم دغدغه مندي ها و مطالبات مردمي را زيرس��ايه 
قانون، حفظ امنيت و آرامش جامعه در فضايي منطقي 

دنبال كنم. 
ورود به مطالبه گري عموم�ي آن هم مجازي 
قطعاً مش�كلاتي دارد و كار حساسي است تا 
گرفتار حاشيه و سوءاستفاده نشويد، در اين 

زمينه چه كرديد؟
من درباره مس��ائل مختلف اجتماعي مثل آلودگي هوا، 
انتخابات و معضل قم��ه زني تنها در عرصه رس��انه اي 
فعاليت مي كردم. هميشه دوست داشتم به هر شيوه اي 
بتوام روشنگري كنم. از س��ال ۹۰ كه فضاي مجازي به 
قدرت امروز نبود مي خواستم با قلم زدن يا ساخت فيلم 
فعاليت داشته باشم. به نظرم فضاي مطالبه گري مانند 
شمشير دولبه است هم براي خودم و هم براي جامعه كه 
اگر نسبت به رسانه، قوانين و حتي به فرهنگ و ارزش هاي 
اجتماعي علم و آگاهي نباشد خطرناك است و احتمال 
دارد دچار حاش��يه و انحراف يا سوءاستفاده شويم براي 
همين به رشته مديريت فرهنگي وارد شدم تا به صورت 

علمي و درست مطالبه گري كنم. 
ب�راي مطالبه گري آن هم در فض�اي بي حد و 

حصر مجازي چه اصولي را در نظر داريد؟

اول؛ سواد رسانه اي دوم؛ شهامت و سوم؛ صبر و آمادگي 
براي روبه رو ش��دن با هر تهاجم و هجم��ه اي. نبايد در 
قالب مطالبه گري قانون شكنی يا به افراد توهين كنيم يا 
خدايي نكرده تهمت بزنيم. مقام معظم رهبري فرمودند 
هر فعاليتي اگر از رسانه استفاده نكند محكوم به شكست 
است، اين نش��ان دهنده اهميت رس��انه و كار رسانه اي 
است، لذا مطالبه گري بدون س��واد و شناخت رسانه اي 

تعريف و معنايي ندارد. 
ش�ما در زمينه آزادي زندانيان غيرعمد نيز 
توليدات ابتكاري در حوزه رسانه و تلويزيون 

داشتيد درست است؟
بله، به نظر من افرادي كه به هر دليلي غير عامدانه به زندان و 
حبس مي افتند مجرم نيستند بلكه بنا به اقتضاي شرايطي 
گرفتار شدند كه نياز به كمك دارند. در اين ميان چه بسا 
خانواده هاي آنها در شرايط بدتري هستند براي همين من 
و دو نفر ديگر از دوس��تان در قالب طرحي ابتكارانه براي 
ماه رمضان برنامه اي طراحي و تنظيم كرديم تا با كمك 
خيرين بستر آزادي زندانيان غيرعمد را فراهم كنيم. شكر 
خدا در طول سه سال كه مدير توليد و دستيار كارگردان 
برنامه »يك شهر يك ضيافت« بودم موفق شديم با كمك 
خيرين و مردم تقريباً ۱۵۰ زنداني را از بند خلاص كنيم. 
جالب است بدانيد آن زمان بودجه ستاد ديه اصفهان بالغ بر 

هفت، هشت برابر افزايش پيدا كرد. 
در حوزه مطالبه گ�ري آيا تيم كاري ش�ما از 
كش�اورزان در تجمع دعوت ي�ا حمايتي هم 

داشتند؟
من هيچ دعوت به تجمعي نداشته و ندارم و از هيچ تجمعي 
هم حمايت نمي كنم. كار من فقط بالا بردن سطح آگاهي 
مردم از مطالبه گري درست است. مثلاً در همين ماجراي 
زاينده رود و تحصن كشاورزان رسانه هاي بيگانه به دنبال 
تحريف اين تجمع و به حاشيه راندن آن در قالب اغتشاش 
بودند. من سعي كردم س��طح آگاهي جامعه را نسبت به 
حقيقت زاينده رود بالا ببرم تا فريب ش��ايعات را نخورند. 
وقتي بدانيم حق با شماست و قانون با شماست مسئله در 
روند منطقي قرار مي گيرد. وقتي شفافيت درباره مسائل 
زاينده رود ايجاد شد مطالبه گري كشاورزان هم به خوبي 
اتفاق افتاد و يك تجمع آرام شكل گرفت. اعتقاد شخصي 
من اين است كه فضاي مطالبه گر بايد طبق قانون باشد اما 
اين رويه نياز به فرهنگ سازي دارد تا به انحراف كشيده 

نشود. انصافاً مسئولان با تجمع كشاورزان همراهي كردند 
و در همان ۱۰ روز جلسات متعددي براي پيگيري انجام 
شد و مصوباتي تنظيم كردند كه ما روزشمار گذاشتيم تا 

نتايج را براي كشاورزان اعلام كنيم. 
با نهاد يا ارگان خاصي پيوند سازماني داريد؟ 

خير، من مطالبه گري مجازي را به صورت كاملًا مستقل 
و بدون هيچ وابس��تگي انجام مي دهم كه كار تازه اي در 
كشور است. دوس��تان ديگر هم صفحات مطالبه گري 
راه انداختند تا در حوزه هاي ديگر فضاي مجازي عمل 
كنند اما وقتي مسئله آب زاينده رود كه مسئله اي ملي 
است مطرح ش��د همه اختلاف نظرها را كنار گذاشتيم 
و مراقب بوديم تا دچار تحريك، توهين، تهمت و دامن 
زدن به شايعات نشويم و مستدل و مستند مطالبه گري 
داش��ته باش��يم. در اين رابطه طبيعتاً نياز داريم تا علما 
و فرهيختگان دلس��وز و متعهد با ما هم��كاري كنند تا 
هم حرف هاي آنها را انع��كاس دهيم و هم دچار خطاي 

رويكردي نشويم. 
برخي ب�راي اينكه بيش�تر ديده ش�وند و به 
شهرت برسند در فضاي مجازي از هر شيوه اي 
اس�تفاده مي كنند نظر ش�ما در اي�ن زمينه 

چيست؟
انسان بايد تقوا داشته باشد تا گرفتار شهرت و بازي هاي 
سياسي نش��ود و از اعتماد مردم براي اهداف سياسي و 
جايگاه اجتماعي اس��تفاده نكند. شهرت بد آفتي است 
و در اين زمينه مصاديق زيادي داريم. افراد ورزشكاري 
بودند كه پس از شهرت درگير مسائل حاشيه اي شدند. 
فضاي مطالبه گري هم همين طور است وقتي از حدي 
مي گذريم، معروف مي شويم و سر زبان ها مي افتيم براي 
همين بايد مراقب بود انس��انيت لگدمال نشود و اعتماد 
مردم را ب��راي مطالبه گري خدش��ه دار نكني��م كه اگر 
اعتماد عمومي از بين برود ظلم به بقيه افردي است كه 

مي خواهند وارد اين مسير شوند. 
تا حالا شده است پستي بگذاريد كه خود شما 

آن را پاك  يا از مخاطبان عذرخواهي كنيد؟ 
من چيزي را پاك نكردم؛ البته اينستاگرام پاك كرده است. 
پستي درباره خصايص اصفهاني ها با فعل معكوس داشتم 
كه از صحبت هاي سردار سليماني هم استفاده كرده بودم. 
اينستاگرام پاكش كرد چون تصوير س��ردار در آن بود يا 
پستي درباره بهائيت كه آن هم پاك شد اما گاهي خودم 

اشتباه در پست هايم داشتم كه عذرخواهي كردم. 
از مش�كلات مطالبه گ�ري اصفه�ان بح�ث 
تفرقه اندازي بين استان ها بود كه رسانه هاي 
بيگانه روي آن مانور مي دادند. شما براي خنثي 

كردن اين توطئه ها چه كرديد؟ 
متأسفانه در فضاي جامعه ما احساسات بر تعقل غالب است. 
من سعي كردم بدون در نظرگرفتن احساسات و براساس 
قانون و برمبناي تعقل مطالبه گري كنم همين باعث شد 
به عده اي بربخورد ولي من اصلًا تفكر قوميت گرايي ندارم. 
وقتي درباره ش��هرهاي مرتبط با زاين��ده رود هم مطلب 
مي گذاشتم مافياي آب مظلوم نمايي مي كردند و ناراحت 
مي ش��دند، يعني افرادي كه به آب به عنوان منبع حياتي 
نگاه نمي كنند فقط به دنبال منافع خودش��ان هس��تند 
آنها به كمك رس��انه هاي معاند براي دعوت به اغتش��اش 
در كش��ور خبر تهيه مي كردند و تمام اخباري كه داشتند 
تحريف تجمع كش��اورزان براي اغراض سياسي خودشان 
بود. بايد بدانيم كسي كه بيرون از ايران نشسته دلش براي 
ما نسوخته تا خبري مفيد و مؤثر توليد كند. اگر صفحه مرا 
دنبال كرده باشيد متوجه مي شويد هميشه من در مطالبم 
براي كشورم نوشتم و دلسوزانه براساس موازين و قوانين 
عمل كردم حتي هشتگ  هاي نااميدكننده هم ندارم تا به 
من طمع كنند و س��راغم بيايند. اما از رسانه هاي ديگر در 
فضاي اطلاع رساني دلخورم كه همراهي نكردند. اصفهان 
بخشي از ايران است، وقتي درباره اصفهان حرف مي زنيم 
بحث قوميت نيست بلكه درباره ايران حرف مي زنيم چون 
زاينده رود غير از اصفهان به شهرهاي ديگر هم ارتباط دارد 
بنابراين بحث مطالبه گري فقط براي اين شهر نيست بلكه 
بحث اقليمي براي كل ايران است چون همه ايران درگير 
آن هستند. من به دنبال فرهنگ سازي براي مردم كشور 
هستم تا براساس قوانين مطالبه گري كنيم و كسي جرئت 

نكند قانون را زير پا بگذارد و خلاف آن عمل كند. 

گفت وگو

گفت وگوي »جوان« با يكي از ليدرهاي مطالبه گري مجازي

فضايمطالبهگري
نيازبهفرهنگسازيدارد

مطالبه گري مجازي مس�ئله اي اس�ت كه مقام معظم رهبري بارها نس�بت به آن تأكيد داشته اند؛ موضوعي 
كه برخي نادانس�ته دچار اش�تباهات كليدي در آن مي ش�وند. تجمع آرام دو هفته اي كشاورزان كه دشمن 
تلاش زيادي براي به اغتشاش كشيدن آن و حذف مطالبه گري اصلي مردم داش�ت بهانه اي شد تا با يكي از 
فعالان فضاي مجازي كه در مطالبه گري درس�ت و اصولي آب اصفهان هم نقش داشت گفت وگو كنيم. امين 
ش�ريفي منش، دانشجوي دكتراي رس�انه و كارشناس�ي مديريت فرهنگي اس�ت كه حدود 17 سال سابقه 
فعاليت رسانه اي دارد. وي مؤسس و گرداننده هيئت ياوران قائم است كه تقريباً 14 سال در آن فعاليت دارد. 

فيلم توريس�م به عنوان يك�ي از انواع 
توريس�م كه زيرمجموعه گردشگري 
فرهنگي قرار مي گيرد، سياستگذاري 
و برنامه ريزي هاي خاص خود را مي طلبد

وقتي از فيلم توريسم صحبت مي كنيم 
منظور انتخاب هوشمندانه لوكيشن ها 
از س�وي كارگردانان و نويسندگان در 
راستاي معرفي يك جاذبه گردشگري 
يا يك مراسم خاص در يك منطقه است؛ 
ب�ه تصوير كش�يدن غذاه�اي محلي، 
جاذبه هاي گردش�گري، امكانات و هر 
آنچه مي تواند تمايلات يك گردش�گر 
بالق�وه را ب�راي س�فر تحري�ك كن�د


